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Úvod 

 

Po volbách v loňském roce, které vyhrála ODS nad stranou 

ČSSD, trvalo několik měsíců sestavení vlády, jejímž předsedou byl 

pan Topolánek. Ještě před vyhlášením vlády překvapil prohlášením, 

že odchází od rodiny ke své milence, která s ním čeká dítě. Opravdu 

dobrý začátek? 

V dubnu nová vláda představila soubor reformních opatření – 

budou se měnit daně, ceny bydlení, sociální dávky, dále se bude 

snižovat porodné i přídavky na děti a do důchodu se pojede po 

postupném zvyšování věku po měsících v konečných 65 letech bez 

rozlišení, muži i ženy stejně. Tato vize budoucnosti nadchla 

málokoho, snad jen bohaté, protože jim peníze díky těmto krokům, 

ještě přibydou. Tyto reformy Sněmovna v srpnu schválila i s 

reformou veřejných financí. U lékařů se navíc bude od příštího ledna 

platit. I hrozba zdražení plynu se přiblížila a elektřina bude také 

dražší, přesto, že firmy nevídaně vydělaly. Už současná cena nutila 

mnohé obyvatele vrátit se zpět k topení v kamnech a topit čímkoliv, 

protože i uhlí podražilo. A bylo to znát na ovzduší hlavně v malých 

obcích. Také začala platit silniční novela, která zmírnila postihy 

řidičů za některé prohřešky. 

V březnu začalo oficiální jednání o umístěni amerického radaru 

u nás a okolní obce v Čechách protestovaly v průběhu celého roku. 

Buďme rádi, že tento problém se netýkal naší obce. 

Už v říjnu se začalo projevovat u některých potravin zdražení, 

ale to byl jenom začátek. Reforma se plně projeví příští rok. Pro ty, 

kdo rádi cestují dobrá zpráva – od konce roku mohou cestovat do 

zemí Evropské unie bez hraničních kontrol. 

V letošním roce stávkovali pedagogové státních škol za zvýšení 

platů. Zůstalo ostudou, že těm, kdo vzdělávají naše děti, platíme tak 

málo. 
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Dva problémy rozhýbaly debatu v celém státě. Tím prvním byl 

návrh z Prahy ucházet se o pořádání Olympijských her u nás v roce 

2016, což se málokomu líbilo a námitky se ozývaly i z parlamentu. 

Druhým problémem se stal návrh na knihovnu v Praze, kde se svou 

tak zvanou chobotnicí zvítězil architekt Kaplický, ale většina Pražanů 

takovou knihovnu na Letné nechce a zjistilo se, že nebyly v pořádku 

pozemky na vybudování knihovny. 

Konečně se zastavil poměr nově narozených dětí a umírajících. 

Narodilo se více dětí, než odešlo lidí do nenávratna. Jenže jsme nebyli 

připraveni, byl problém, kde bude budoucí maminka rodit, protože v 

porodnicích bylo přeplněno. Totéž se dá říci i o školkách, jesle skoro 

vymizely A to byl koncem roku teprve začátek zvýšení porodnosti a 

rada „přihlaste se včas“ vlastně není řešením. Dokonce byly v 

porodnici vyměněny děti a byl z toho obrovský skandál a strach 

maminek, aby se to nestalo i jim. Na výměnu se přišlo testy DNA. 

Děti se vrátily, ale byly u svých rodičů tak dlouho, že výměna se 

neobešla bez smutku i zoufalství. Také lidmi otřásla zpráva o 

strašném týrání děti, která se řešila od května, a ještě koncem roku 

nebylo jasno, proč a kdo všechno týral. 

Nejen u nás, ale v celém světě řádily vichry, hořelo na mnoha 

místech v lesích, v Řecku desítky lidí uhořely. Jak požáry vznikly, 

nebylo vždycky jasné, někde nedbalosti, jinde i schválně zapálením, 

také samovznícením. Přírodní katastrofy rozmnožilo také 

zemětřesení. Vláda i lidé se snažili pomáhat, ale pomoc byla potřeba 

na hodně místech. 

Jedna velmi dobrá zpráva – míra nezaměstnanosti se snížila, 

byla pod 6 %, nejméně za posledních 9 let. 

Pro prezidentské volby v příštím roce byli představeni dva 

kandidáti. U ODS bylo jasné, že jim bude současný prezident pan 

Klaus. ČSSD představila svého kandidáta mnohem později a stal se 

jim pan Švejnar, který žije v Americe již 40 let, po sametové revoluci 
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u nás pobýval a přednášel na univerzitě. Jeho paní ani 2 synové neumí 

naši řeč, proto byl pro mnohé takový kandidát překvapením. 

A naše země se rozdělila na Klauzovce a Švejnarovce. Bylo 

překvapivé, jak vlastně dost lidí pan Švejnar získal a v prosinci 

oficiálně oznámil, že se bude ucházet o funkci prezidenta. 

Skoro celý rok se projednávala aféra pana ministra Čunka, který 

je předsedou KDU-ČSL a má velké nejasnosti ve svých financích. 

Celé se to podobá problémům pana Grosse v minulých letech, který 

ale odstoupil, zatímco pana Čunka podržela jeho strana a konec 

konců i pan předseda vlády. Problém jeho majetku přetrvává a stává 

se trvalým otazníkem u občanů. Lidem se stále více zdá, že na jejich 

názory nikdo nedbá a demokracie bylo pro mnohé zklamáním, 

protože i když dávali nesouhlas hlasitě najevo, stejně na něj nikdo 

nedbal, jak se mnoha lidem zdá. 

Podle různých anket se nám daří stále lépe. Jak to tedy, že 

vysoká kriminalita se nezmenšuje, nám lidem se zdá stále horší a 

horší se i vztahy mezi lidmi. Zvýšil se průměrný plat, ale je velké 

procento lidí, kteří na ten průměr nedosáhnou. 

Po celý rok na naše smysly útočí média, chrlí jednu zprávu za 

duhou. Z novin, rozhlasu i televize jsme se dozvídali o teroristických 

útocích ve světě, vraždy, znásilňování žen a dětí, přepadávání, 

loupeže, krádeže a stále zvyšující počet dopravních nehod. Jako 

třešnička na dortu se sem tam objevila kladná zpráva. Bylo to ve světě 

a u nás opravdu tak zlé? 
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Počasí 

 

LEDEN – přísloví „je-li prosinec deštivý a proměnlivý, není se 

kruté zimy báti“ je pro letošní zimu naprosto pravdivé. Obleva, déšť, 

vítr. Jaká zima, když na zahradách se objevovaly krtince? Celá první 

dekáda poměrně teplá, s občasným deštěm. Toto počasí bylo 

pokračováním minulého roku, který byl nejteplejší za posledních  

60 let. Loňský rok byl vyhlášen za rok rekordů počasí, a jak to 

vypadá, letos to asi bude stejné. Až do půlky ledna atypické počasí, 

poměrně teplo, větrno. Někdy silné vichry, které v horách kácí 

stromy, jen deště pomálu, o sněhu se ani nezdálo. Flora se 

probouzela, na slunných stráních a zahradách se objevily nejen 

chudobky, ale i sněženky a fialky. Sluneční dny byly vzácné a v půli 

měsíce se objevily noční a ranní mrazíky, výjimečně v noci i -10°C. 

Mlhavo a nevlídno. Z 18. Na 19 nás zasáhl vichr pojmenovaný Kyril, 

jaký jsme doposud nepoznali. Na Sněžce rychlost 216 km za hodinu. 

My jsme tuto větrnou smršť přežili bez vážnějších problémů, v našem 

okolí bylo hůř, hlavně v lesích. Místo sněhu hodně pršelo. V poslední 

dekádě už pravidelné ranní mrazíky, objevovaly se první vločky 

sněhu a 23. před polednem začalo sněžit a sníh padal a padal. Hurá 

na lyže, terén na běžky i u nás, ale jen velmi krátce, déšť sníh smazal 

během dvou dnů. Celý měsíc byl velmi teplý, podle meteorologů 

podobný před 46 lety. 

ÚNOR – chybí sníh, málo mrzne. V půlce první dekády v noci 

přece jen napadl, ale během dne zmizel. Místo sněhu občas deště a 

větrno. Pokud se během noci objevil sníh, stačil přes den zmizet. 

Příroda se probouzela dál. Celkově měsíc velmi teplý. 

BŘEZEN – pokračovalo počasí jako v únoru, jen bylo tepleji a 

více pršelo. Z 3. na 4. jsme zatmění slunce pro mraky přešli bez 

povšimnutí. Hned další den začalo jarní počasí s občasnými mrazíky 

po ránu, přes den až 18°C. Psát o rekordech už se ani moc nechce, 

protože rekordy už byly mnoho měsíců za sebou. Postrádali jsme 
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zimu, ptáci se ale nedali tak mýlit jako rostliny a přilétávali v 

normální čas, rostliny se spíšily o 3 týdny. V půli března bylo 

ochlazení, přes den až o 10°C méně, málo pršelo, za to hodně foukalo. 

20. konečně pravá zima, od noci sněžilo a nepomohlo, že 21. byl 

první jarní den. Těch sněhových dní bylo jen pár a přes den sníh u nás 

tál, ale na horách se lyžovalo. Závěr března byl jarní – slunečný a 

teplý. 

Podle meteorologů byla letošní zima do prvního jarního dne tou 

nejmírnější od roku 1775, kdy se počalo měřit v Klementinu v Praze. 

Nejstudenější den v letošním lednu byl 26. a nejteplejší 19. 

DUBEN – pěkné počasí pokračovalo, i když příroda by už brala 

trochu deště. Místo něho přišly zase mrazíky až -5°C (vydrží 

meruňky?) a teplota ve dne opět klesla na 8°C, další dny se zvedla na 

dvojnásobek. Slabé noční mrazíky trvaly do Velikonoc (5. až 10.). V 

tyto svátky nezvykle teplo a slunečno a vydrželo do druhé dekády. 

Trochu sprchlo, ale bylo to málo, málo... Takové sucho bylo v dubnu 

před 7 lety. Zemědělci se strachovali o úrodu. Zatím bylo u nás dost 

vody na provoz domácnosti i v průmyslu, ale byly obce, kde se voda 

ztrácela. Ve třetí dekádě letní počasí, stále sucho. 

KVĚTEN – konečně 5. v sobotu začalo trochu pršet, pokud se 

těm drobným kapkám dalo říkat déšť a pršelo i v noci a s malými 

přestávkami i v neděli, ale bylo toho málo. Kolem nás to bouřilo, ale 

vláha spadla jinde. Ledoví muži proběhli bez ledu i sněhu, bylo teplo, 

hodně větrno. V druhé dekádě pršelo více, ale vzhledem k rekordním 

teplotám ta trocha deště se hned ztrácela. Ve třetí dekádě se vedro 

skloňovalo ve všech pádech, počasí červencové. 26. odpoledne první 

krátká bouřka s malými kroupami, které nenadělaly moc škod. Večer 

až do nočních hodin další bouřka s notným lijákem. A bylo konečně 

pořádně zalito a ochladilo se. 

ČERVEN – první půlku dekády chladněji a deštivo, občasné 

bouřky, pak oteplení a koncem dekády až 31°C. Vedra znovu nabrala 

sílu a vysušila přírodu. Polední vedra ohrožovala zdraví hlavně dětí a 
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seniorů Pokud jinde pršelo, nebylo o co stát, přívalové deště 

zaplavovaly obce na jihu republiky. První letní den 21. přinesl déšť a 

ochlazení, občasný liják neohrozil naše domy. Bouřky střídaly jedna 

druhou, větrno a sále ještě chyběla vláha. Koncem měsíce se oteplilo. 

Letošní červen byl nejteplejším měsícem za desítky let zpět. 

ČERVENEC – jen první 2 dny teplo a pak do konce první 

dekády chladno, zataženo, málo slunečno. Od druhé dekády změny, 

pokračovaly tropické dny. V tomto měsíci 16 dní rekordní teplo až 

35°C. Doba mezi 10 až 15 hodinou byla pro mnoho občanů kritická, 

nedoporučovalo se vycházet. Ze všech stran byl kladen důraz na pitný 

režim. Zvýšila se nemocnost. Celý tento měsíc nás sužovaly výkyvy 

teplot, jeden den 35°C, druhý o 15°C méně. A koncem měsíce klesla 

teplota na 18 °C a přidal se noční liják se silným větrem. Větry byly 

v tomto měsíci kvůli výkyvům počasí – velmi rozdílným teplotám – 

hodně silnější. 

SRPEN – v první dekádě se vedra střídala s polojasným 

počasím, na začátku a na konci silný déšť, ale pršelo vždy v noci. I 

bouřky, které sužovaly jiná místa u nás, se nám zatím vyhnuly. Vedra 

jako v červenci polevila, bylo dusno. Začátkem třetí dekády došlo i 

na nás. V pondělí 20. v 18:30 hodin se začalo blýskat, hrozivě hřmělo, 

pršelo a 22. k nám dorazil přívalový déšť, jehož následky jsme vídali 

téměř denně v televizi. Nelilo dlouho, ale stálo to za to. Většina domů 

v obci byla nějak vodou zasažena. Z Malého i Velkého Klupoře se 

valila voda, jako by silnice byla řeka. Podle zpráv z druhého dne ráno 

zásah lijavce byl tentokrát nejhorší u nás. Z polí mizela prst, na 

zahradách stála voda. Následky ale nebyly tak katastrofální jako 

jinde. Velmi brzy jsme se z následků vzpamatovali. Poslední dekáda 

srpna byla už chladnější, 29. bylo v poledne jen 16°C. Konec 

prázdnin studený a větrný. 

Letošní lijáky byly velmi časté, a co bývalo mimořádnou události, 

stává se pravidlem. Meteorologové informují, že si budeme muset na 

tyto přílivové deště zvyknout. Nebudou už tak vzácné a co je horší, 
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tato voda se nestačí vsáknout a odteče. Bude chybět zahradní 

deštíček. 

ZÁŘÍ – začátek studený, deštivý, chladno se zvyšovalo, byla 

větší zima než koncem srpna. V poledne 15°C i méně, celá první 

dekáda byla podzimní. Druhá dekáda byla teplejší, mezi dešti a 

deštíky některé dny pravé babí léto, ale těch dnů bylo moc málo. Na 

konci třetí dekády opět ochlazeni, začal pravý podzim. Teplejší dny 

by se daly počítat na prstech jedné ruky. 

ŘÍJEN – v první dekádě tepleji než v září, ale po ráno se už 

objevovaly první mrazíky a mlhy, občas vydatný déšť. Příroda 

ohlašovala příchod podzimu, silně padalo listí ze stromů, poslední 

rajčata se loučila na zahradách, končilo česání jablek a hrušek. Letos 

málo jablek – následek jarních mrazíků. Ve druhé dekádě už častější 

a silnější ranní mrazíky, přes den poměrně teplo, často nepršelo a ani 

větry tolik nezlobily. Na konci měsíce mlhy, přepršky, teploty mezi 

5 až 11°C – tedy vlezlá zima s obdobím chřipek a viróz. 

LISTOPAD – první den byl poměrně teplý a slunečný, bez 

větru. Další dny pošmourné, pravé podzimní. Tento měsíc hýřil 

barvami listí na stromech, a hlavně pod nimi. Podle pranostik by se 

měly první vločky sněhu spustit na Martina (11.). Realita nás 

zaskočila. Zatímco loni jsme se sněhu nedočkali v této době, letos se 

sněhová peřina roztrhla ještě dříve, než si stačil svatý Martin odsedlat 

svého bělouše. V půlce první dekády napadl sníh nejen na horách, ale 

i u nás. Sníh u nás hned tál, na horách už ho bylo půl metru. Kolem 

nás bílo, začala zima? Nezačala, sníh po 3 dnech valem mizel, teploty 

nad nulou a místo sněhu u nás občasný déšť. Jinde v republice 

sněhová kalamita. Do konce listopadu noční mrazy, občas deštivo, 

teplota málo nad nulou. Poslední den jsme se probudili do sněhové 

peřiny. 

PROSINEC – se hlásil zataženou oblohou, poprchávalo a do 

večera prvního dne sníh zmizel a do Vánoc se neobjevil. Bylo občas 

slunečno, zesílily noční mrazíky a slunce se z mlhavých peřinek 
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vyklubávalo vždy celé dopoledne. Přes den kolem nuly. Kolem nás 

bylo přece jen trochu bílo, ale jinovatkou, která prostředí změnila na 

pohádkovou krajinu. Po vánočních svátcích nás příroda podarovala 

slabou sněhovou pokrývkou. Celý měsíc vládla inverze – na horách 

slunečno, u nás zataženo, slunce jsme viděli málokdy. Inverze na nás 

působí velmi negativně, jen těch pár slunečních dní to bylo lepší. Ale 

už se bude natahovat den a nebude trvat dlouho a vstávat za tmy, 

chodit do práce ve tmě a stejně se tak vracet zase načas skončí. I ten 

přispíval k lepší náladě, ale bylo ho moc málo. 

Letošní počasí hodnoceno celkově jako mimořádně teplé, hlavně 

měsíc leden a ten za posledních 232 let. 

 

Obecní úřad 

 

Od 6. listopadu loňského roku po říjnových volbách zasedalo na 

Obecním úřadě nové zastupitelstvo v počtu 9 se starostou panem  

Ing. Jaroslavem Dvořákem. Své úkoly plnili ve spolupráci se 4 

stálými zaměstnanci a 5 pracovníky na dobu neurčitou. Tito byli 

přijati na dohodu s Úřadem práce v Olomouci a jimi z větší části 

financováni. Dotace byly ve výši 285 870 Kč. 

Letos proběhlo 6 veřejných zasedání za velkého zájmu obyvatel 

ve srovnání s dřívějším zastupitelstvem. V letošním roce byly řešeny 

tyto rozhodující úkoly: změna územního plánu obce, dokončení 

přípojek ke splaškové kanalizaci, provozování vodovodu a 

kanalizace s přetrvávajícími problémy, osvětlení Spojovací ulice, 

rozšíření místního rozhlasu, oprava střechy Kulturního domu, 

podpora zájmových složek a sdružení, opravy v domě s 

pečovatelskou službou, životní prostředí, skládka ve skalách a další 

akce, které přinášel běžný život obce. 

Aby byly akce lépe organizovány a uplatňována zásada, co 

dříve, co je důležité a co může počkat, byl zastupiteli ve spolupráci s 
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výbory, složkami, občany obce a s konzultační podporou Magistrátu 

města Olomouc a Úřadu Olomouckého kraje vypracován 

STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE OBCE HNĚVOTÍNA pro léta 

2007-2014. 

Změna územního plánu byla nutná pro další rozvoj v obci a 

nemalou výstavbu. Někteří občané měli výhrady k prodeji obecních 

pozemků, ale mělo vůbec význam pronajímat tyto pozemky za  

1 000 Kč ročně, více z nich neměla? Přitom měly tyto pozemky 

hodnotu milionů Kč. Výstavba rodinných domků v obci pokračovala 

a při získání dalších parcel byly provedeny akce na převedení 

pozemků za hřištěm do majetku obce. Po schválení a zasíťování 

budou místa prodána a již teď bylo více zájemců, než bude možno v 

dalších letech uspokojit. Díky výstavbě mnozí občané za své 

pozemky získali nemalé peníze. 

Pokračovaly opravy v domě s pečovatelskou službou – zájem o 

bydlení trvá, a ne vždy může obec vyhovět. Sociální komise vede 

pořadník. Pokud se v domě uvolní místo, rozhodne komise o 

umístění. Uvolněný byt bylo vždy nutno opravit, byl tak zvaně 

vybydlený a na to slouží peníze, které dává vybraný obyvatel. Je to 

30 000 Kč a osvobozen od platby by byl jen ten, kdo je sociální 

případ. 

V letošním byla dokončena splašková kanalizace roce 

přípojkami a opravami po firmě STAVOD. Opravy provedla firma 

EKOZIS a účet pro splaškovou kanalizaci v bance mohl být uzavřen. 

Boj s vodou přetrvává, nepomohlo ani převedení na firmu, 

protože přibývá obyvatel s většími nároky – zalévání velkých ploch 

trávníků a nemalé bazény. Napouštění bazénů podle harmonogramu 

se u občanů nesetkalo s pochopením. V letním období před víkendem 

napouštění bazénů ubíralo vodu sousedům, voda tekla málo, mnohdy 

vůbec. Těch stížnosti... Potýkali se s tímto problémem nejen 

obyvatelé starších domů, ale i v novostavbách. Zastupitelstvo se 

rozhodlo vybudovat nový přivaděč vody ke zdroji pitné vody od 
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Lutína. Akce stála 3 a půl milionu Kč, my jsme platili jen polovinu, 

zbytek uhradila dotace z Ministerstva financí. (v novinách 8. 11.) 

Řešení odpadu v obci bylo také častým tématem veřejných 

schůzí. Co s odpadem, takzvanou černou skládkou? Jakmile se 

odvezla, netrvalo dlouho a byla na stejném místě znovu. Zatím se 

nedařilo chytit někoho při činu. Skoro se zdá, jako by skládek 

přibývalo, místo ubývalo. Velkým pokusem o vylepšení okolí obce 

byla podzimní brigáda zorganizovaná Obecním úřadem – výborem 

pro životní prostředí. Akce se jmenovala „Čisté okolí obce“. Lesní 

porosty, jejichž majitelem je obec (byly sázeny za druhé světové 

války a po ní) zůstaly bez jakéhokoliv zasahování, vše přerostlo a teď 

už tu nebyla zvěř ani houby. Byly poznamenány blízkostí dnes již 

rekultivované skládky komunálního odpadu, a hlavně divokými 

skládkami v celém prostoru i náletovými dřevinami. Po poradě s 

polesím Slatinky se brigádníci drželi jejich doporučení. 13. října se 

sešlo 71 obětavých občanů a další sobotu 61. Byli tu členové 

Mysliveckého sdružení Blata i členové Zásahové jednotky Sboru 

dobrovolných hasičů a další občané. Myslivci se podíleli na úpravě 

nově osázených ploch a hasiči dokázali, že práci s motorovou pilou 

hravě zvládnou. Fotbalisté mimo pomoci připravili pro obě soboty 

uzený kabanos pro občerstvení. Na této dvoudenní akci byly 

prořezány náletové porosty, suché a jinak poškozené stromy, které 

prakticky neumožňovaly vstup do lesa. A co všechno se odvezlo z 

příkopů a lesa – plasty, televizory, počítačové komponenty, koberce, 

matrace, křesla a všechno, s čím si doma lidé nevěděli rady, 

ignorovali pravidelné půlroční sběry, organizované Obecními úřady. 

Místo lidé by mělo správně znít „vandalové“. Celkem se posbíralo a 

odvezlo technickými službami na skládku neuvěřitelné množství  

25 m² odpadu. Takto čistá příroda by měla sloužit sportovnímu vyžití, 

rekreaci, procházkám i cykloturistice. Snad se dočkáme, že v lesíku 

budou opět růst houby, jako před lety pýchavka obrovská. Bylo velmi 

milé, že se akce zúčastnili nedávno přistěhovaní občané. S 
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politováním nutno konstatovat – čistota dlouho nevydržela, ale už to 

nebyla taková hrůza. (Olomoucký deník, 2.11.) 

Koncem roku už začala na několika místech úprava chodníků, 

nejvíce to bylo vidět na Velkém Klupoři, kde chodníku v barevném 

odlišení bylo přidáno 10 podlouhlých truhlíků na květiny. Při 

výstavbě chodníků byl řešen i odvod dešťových vod novými 

kanalizačními vpustěmi, staré a poškozené byly opraveny. Až se 

podaří dokončit chodníky v celé obci, bude se nám tu více líbit a snad 

se ve větší míře budeme snažit zkrášlovat naše předzahrádky. (4. října 

Olomoucký deník) 

Stavební komise vyvíjela letos větší činnost než jen péči o 

chodníky na Velkém Klupoři. Bylo upraveno okolí hřbitova – 

přeložení obrubníků, chodníky od hřbitova až na křižovatku u pošty, 

upravena vozovka a vybudováno parkoviště u Obecního úřadu. Ve 

spolupráci se Správou silnic Olomouckého kraje byla opravena 

silnice od parku až po dům paní Romanovské na Topolanské ulici. Po 

celý rok se připravovaly další ekonomické rozvahy a projekty pro 

žádosti o dotace nejen z Evropské unie, ale i od Olomouckého kraje. 

Vypracování tak projektu nebylo nic snadného, a pokud nevyhovoval 

podmínkám, naděje na dotaci padla. Také se velmi pečlivě 

připravovala žádost o dotaci na opravu a modernizaci naší školy. 

Bylo také zrealizováno odkanalizování budovy Obecního úřadu a v 

suterénních prostorách započaly práce na vybudování šaten a 

sociálního zařízení pro pracovníky OÚ. 

Obecní úřad zorganizoval humanitární sbírku ve dnech 19. a  

21. listopadu, v pátek od 9 do 11 hodin a od 15 do 17 hodin, v sobotu 

jen dopoledne od 9 do 11 hodin. Do bývalé mandlovny v centru obce 

lidé podle pokynů na letáku přinášeli letní i zimní oblečení, peří, 

péřové a vatové přikrývky, polštáře, deky, lůžkoviny, prostěradla, 

ručníky, utěrky, záclony, bílé i černé nádobí, skleničky – výčet velký. 

Samozřejmostí byl podmínka nosit vše jen čisté. Sbírka byla úspěšná. 
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Z roku 2004 usnesením Okresního soudu čj. 39 Ne 1524/2004-

51 byla obec stanovena opatrovníkem pana Václava Žilky, který byl 

umístěn do psychiatrické léčebny ve Šternberku. Moc se mu tam 

nelíbilo, občas utíkal zpět domů a nejednou byl velký problém dostat 

ho zpět do léčebny. Jeho dům na Malém Klupoři chátrá a prodat se 

nesmí. I takovými problémy se zabývá zastupitelstvo. 

Od ledna letošního roku byly na zasedáních k nahlédnutí plány 

vypracované na různé akce, např. přestavba školy, přípojky, opravy 

silnic, budování nových chodníků i úprava zeleně. Na veřejných 

zasedáních málokdy někdo ze zastupitelů chyběl, a pokud ano, tak 

jen z vážných důvodů. Už za tento rok a 2 měsíce nového 

zastupitelstva jsou ve vzhledu obce patrné změny k lepšímu. 

Obecní úřad hospodařil v letošním roce s částkou  

34,855 025,- Kč, výdaje splnil na 98,55 %, Základní běžný účet 

koncem roku činil 5 542 822,67 Kč. Největší příjmy byly letos z 

prodeje pozemků, největší výdaje na silnice, pitnou vodu a základní 

školu. Bezmála 11-ti milionový výdaj na splaškovou kanalizaci byl 

placen z dotací, obec platila jen necelý milion. Podrobnosti o 

příjmech a výdajích v příloze pro rok 2007. 

Majetkem obce jsou tyto budovy: 

- Kulturní dům čp. 47 

- pošta čp. 253 

- škola čp. 101 a čp. 250 

- tzv. hasičárna čp. 179 

- mandlovna a DPS čp. 38 

 

Dále k majetku obce patří silnice, chodníky, inženýrské sítě, pozemky 

apod. v ceně 117 256 038,79 Kč. K menšímu majetku patří multikára 

za 116 620 Kč z autobazaru, počítače, travní sekačky apod. do ceny 

40 000 Kč za kus. 
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Obyvatelstvo 

 

Podle statistického přehledu nejvíce lidí se přistěhovalo v lednu 

a listopadu, i v březnu a červenci přibylo dost obyvatel. V lednu a 

říjnu se nejvíce lidí odstěhovalo. Měsíc duben byl rekordním v počtu 

narozených dětí. Největší úmrtnost zaznamenaly měsíce únor a září. 

Celkem se za rok přistěhovalo 59 občanů, odstěhovalo 22, narodilo 

se 17 dětí a zemřelo 10 občanů. Konečně už narození hodně 

převyšovalo úmrtí. Koncem roku nás bylo o 44 více, tedy 1 359. 

Z počtu narozených dětí bylo 10 chlapců a 7 děvčátek. Vítání 

občánků bylo letos opět dvakrát. 24. března byly vítány děti v počtu 

14 – 9 děvčátek a 5 chlapců. 13. října 11 dětí – 4 děvčátka a 7 chlapců. 

V těchto termínech nebyly vítány jen děti narozené letos, byly mezi 

nimi i děti, jejichž rodiče se ze závažných důvodů nemohli dostavit 

na první pozvání. O program, jako už mnoho let se postarali žáci 

zdejší školy pod vedením zástupkyně ředitele paní Mgr. Novákové. 

V Pamětní knize přibyly podpisy rodičů od 25 novorozeňat. V albu 

obce jsou fotografie všech dětí vítaných u nás. Jsou to obrázky 

nemluvňat v kolébce s rodiči a jak rádi si je občané prohlíželi v 

listopadu při setkání nad kronikou. Dokonce se někteří mohli vidět v 

televizi. Vzpomínku na tento pamětní den si mnozí rodiče sami 

natáčeli a není to tak dávno, co kamera byla vzácností. 

Úmrtnost podle věku: pan Urbášek – 31 let 

 pan Pytlíček – 56 let 

 pan Slezák – 60 let 

 pan Dudek – 68 let 

 pan Marek – 71 let 

 pan Beneš – 71 let 

 paní Pavlíková – 79 let 
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 paní Kočí – 87 let 

 paní Ponížilová – 90 let 

paní Nováková – 94 let 

 

Tragickým úmrtím byla smrt pana Urbáška, který nepřežil 

nehodu v autě. Dále ani věk 56 let není vysoký. Nejstarší z těchto 

úmrtí byla paní Nováková. I pro ni už byla smrt vysvobozením.  

V požehnaném věku odešla paní Kočí. Zcela náhle a nečekaně zemřel 

pan Beneš ve věku 71 let, a protože byl stále ještě činný, bude obci 

moc scházet. Ochotně opravoval naše obecní světla a vše kolem 

elektřiny, šířil kolem sebe dobrou náladu. Také náhle v únoru odešel 

pan Slezák po delší nemoci. Vysokého věku se dožila i paní 

Ponížilová, pan Marek podlehl nemoci stejně jako pan Dudek. 

Věkové složení v obci:  

70 let – 9 občanů 81 let – 3 občané 

71 let – 10 občanů 82 let – 5 občanů 

72 let – 6 občanů 83 let – 6 občanů 

73 let – 6 občanů 84 let – 4 občané 

74 let – 7 občanů 85 let – 3 občané 

75 let – 5 občanů 86 let – 1 občan 

76 let – 4 občané 87 let – 2 občané 

77 let – 5 občanů 89 let – 1 občan 

78 let – 7 občanů 91 let – 1 občan 

79 let – 6 občanů 92 let – 2 občané 

80 let – 5 občanů 93 let – 1 občan 

 94 let – 1 občan 
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Celkově se věkový průměr nezměnil. Z počtu obyvatel naší 

obce je starších obyvatel jen malá část – 103. 

V příloze – statistika, výběry a přehled narození. 

 

Školství 

 

Pod ředitele školy spadá i Mateřská škola. Pedagogický sbor: 

ředitel školy: Mgr. Jiří Toman 

zástupce ředitele: Mgr. Vlasta Nováková 

zást. pro MŠ: Mgr. Jarmila Dostálová 
  

učitelé 1. stupně: Mgr. Ivana Filkászová (1. a 2. roč.) 

 Mgr. Dana Novotná – Andrlíková (3. roč.) 

 Mgr. Věra Vymlátilová (4. roč.) 

 Mgr. Eva Pospíšilová (5. roč.) 

učitelé 2. stupně: Mgr. Dana Klusáková (6. roč.)  

 Mgr. Heda Kratochvílová (7. roč.) 

 Mgr. Lenka Geršlová (8. roč.) 

 Mgr. Jaroslava Bajgarová (9. roč.) 

 Mgr. Iveta Šutová 
  

učitelé MŠ: Ilona Vyroubalová 

 Marie Ištvánková 
  

školní družina: Marie Hejtmanová (od 1. 2. odešla do 

důchodu) 

 Soňa Oščádalová (jen únor a březen) 

 Kateřina Kováčová, DiS. (od dubna) 
  

správní zaměstnanci: Radovan Bajgar – školník č.p. 250 

 Pavla Bernátová – školnice č.p. 101 

 Drahomíra Varhaníková – uklízečka  

 Dana Trbušková – uklízečka  
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 Jiřina Kreuzerová – školnice č.p. 101  
  

školní jídelna: Jarmila Schullová – vedoucí jídelny  

 Vratislava Procházková – vedoucí kuchařka 

 Jarmila Havlíková – kuchařka 

 Zdeňka Sváková – kuchařka  

 

Škola pečovala o využití mimoškolního času, děti mohly chodit 

do kroužků – relaxační, práce na počítačích, cvičení z Čj a M, 

reedukace, logopedie, zpěv, dějepis a kondiční gymnastika. 

Pedagogickou praxi si u nás opět vyzkoušely studentky 

Pedagogické fakulty u paní učitelky Geršlové a Bajgarové v březnu a 

dubnu.  

Na konci školního roku chodilo do naší školy 146 žáků, a 

protože do první třídy se hlásilo méně dětí, než odešlo z deváté třídy, 

opět se spojovaly třídy po prázdninách. Problémy s počtem žáků na 

naší škole se řeší už několik let a řeší je i mnoho dalších obcí. Škola 

byla vždy nositelem kultury, a proto se zastupitelé snaží o řešení. 

Celková koncepce školy byla v součinnosti školských pracovníků a 

zastupitelů. Ještě školní rok 2007/2008 bude beze změn, ale v příštím 

roce začne velká zásadní úprava hlavně ve vybavení tříd. Úprava má 

být taková, aby nalákala rodiče, aby pro své děti vybrali právě naši 

školu. Podle předběžných plánů by se to mohlo zdařit. 

Koncem tohoto školního roku byla ukončena příprava nového 

Školského vzdělávacího systému, který vytváří sami učitelé v 

součinnosti se starostou panem Ing. Dvořákem a školskou radou, ve 

které byli 2 zástupci pedagogů (Mgr. Filkászová a  

Mgr. Kratochvílová) a 2 zástupci rodičů (pan Horyl a paní 

Ječmeňová). Za obec byla v radě ještě paní Mifková. V září začaly  

1. a 6. třída podle nového systému a během několika let systém bude 

ve všech třídách. 
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Všichni žáci letošní devítky byli přijati na vybrané školy v 

prvním termínu. Do školy chodí i 3 žáci, kteří úspěšně složili 

mezinárodní zkoušku z německého jazyka „Fit in Deutsch 2“. Během 

školního roku se žáci zúčastňovali školních i okresních soutěži a 

nejlépe naši školu reprezentoval Lukáš Koníček v olympiádě českého 

jazyka. I ve sportu byl pro školu rok úspěšný, chlapci z druhého 

stupně opět získali dříve ztracený pohár z fotbalového turnaje ve 

Slatinicích. Poprvé se letos žáci zúčastnili celostátní soutěže 

„Historiáda“ v Kutné Hoře s paní učitelkou Geršlovou. Pro 4 žáky to 

byl nový zážitek. Každý rok jezdí žáci na koncerty Moravské 

filharmonie a do Moravského divadla. Letos měli možnost starší žáci 

shlédnout balet Labutí jezero, který nebyl v programu již mnoho let. 

Návštěva prostějovské hvězdárny nebo elektrárny v Dukovanech 

byla pro děti něčím zcela novým, i když tam byli jen starší žáci. Zato 

besedy s policií se zúčastnili všichni, se žáky se bavili policisté z 

Lutína. 

Žáci se nemálo zasloužili o různé akce pro občany a nebyla to 

jen slavnostní akademie ke Dni matek, ale vystupuji při vítání 

občánků, setkání s důchodci a letos přibyla i zahradní slavnost 

spojená s prodejem dětských výrobků – výnos byl na nákupy odměn 

při různých soutěžích. Škoda, že tentokrát nepřálo počasí a celá akce 

proběhla v chodbě budovy na Topolanské. K programu se připojovaly 

i děti z Mateřské školy. Narozdíl od Základní školy má Mateřská 

škola plný počet a zájem byl větší, ale není místo, kam by další děti 

mohly přijít. Právě vestavba školy jim umožní další rozvoj, protože 

budova u kostela bude bezmála celá pro školku, družinu, a navíc pro 

místnost pro „Berušku“, což je setkávání maminek s dětmi do 3 let. 

Tuto akci zorganizovala paní Millerová, naše nová občanka. Původně 

se scházeli jednou týdně, ale pro velký zájem maminek chodí s dětmi 

už dvakrát týdně. Díky sponzorovi, jezdí děti jednou týdně plavat. 

Zatím se setkávali v místnosti pro družinu od 9 do 11 hodin, ale toto 

řešení nebylo zrovna nejlepší, ale už nebude dlouho trvat. 
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3. září byl první den nového školního roku a naši prvňáčci byli 

na obci při slavnostní akci přivítáni panem starostou a každý mimo 

dáreček – malý polštářek a dvě knížky – byl ošerpován stuhou s 

nápisem prvňáček. Tato akce se stává tradicí, a aby to odcházejícím 

žákům nebylo líto, letos 20. června před rozdáním vysvědčením byli 

na rozloučení pozvání slavnostní pozvánkou žáci deváté třídy na 

Obecní úřad. Loučil se s nimi pan starosta, dostali Pamětní list a pro 

budoucí studenty nebo učně diplomatku, aby měli kam dávat své 

učebnice. Při sladkém pohoštění s čajem nebo kávou opadla tréma a 

na rozhovor s panem starostou asi žáci dlouho nezapomenou. Nad 

otázkou „kam po škole“ se už netrápili, bylo rozhodnuto a snad na 

snahu se vzdělávat přispěla i firma Wanzl na exkurzi v jejich firmě. 

Prohlídku průvodce končil nabídkou: „Kdo se bude dobře učit a znát 

cizí jazyky, nemá problém sehnat zaměstnání třeba i u nás." 

O různých kulturních akcích školy bude ještě v závěru kroniky, 

ale chce to uzavřít něčím, co tu nebylo. A to byla akce paní učitelky 

Filkászové na konci tohoto roku. 21. prosince v pátek jeli malí školáci 

na noční prohlídku do zámku v Náměšti na Hané. Výlet prožívaly děti 

se svými rodiči a při vzpomínce na nádherný večer v zámku jim jistě 

čas do nadílky lépe utekl. 

Ještě než začala úprava školy ve velkém, měnili si žáci třídy 

výzdobu. Na první třídě byly tyto změny vidět nejvíce. Za pomoci 

rodičů, hlavně maminek děti dostaly krásné sedáky na židle, nové 

zrcadlo, dětské tabule, koše na hračky pracovní stůl. Po několik 

víkendů maminky zvelebovaly malbou zastaralé skříně a provedly i 

malby na zdi. Třída se změnila k nepoznání a v tomto netradičním 

prostředí se dětem moc líbilo. 

A je dobře, že do našeho Zpravodaje přispívali jak paní učitelky, 

tak žáci. Seznamovali veřejnost, co všechno se ve škole dělo. A bylo 

akcí nemálo. 

Závěrem kapitoly – v březnu proběhla inspekce a z hodnocení 

škola vyšla dobře. 
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Zdravotnictví 

 

U lékařů došlo ke změnám, někteří byli přihlášeni u novějšího 

lékaře v obci pana MUDr. Nováka, jiní v Lutíně u MUDr. Behúňové 

a někdo využil možnosti léčit se jinde, třeba v Olomouci. Na konci 

roku už bylo jisté, že budeme platit za prohlídku u lékaře a za každý 

lék v lékárně. Mimo to se zvedne poplatek za mnoho druhů léků. Za 

prohlídku i lék 30 Kč, mimo ordinační doby 90 Kč, v nemocnici za 

každý den 60 Kč, a to i děti, které budou umístěny v inkubátoru. K 

tomu nutno připočítat zvýšení jednotného jízdného návštěva lékaře či 

vyzvednutí léku se hodně prodraží. Nic moc se nezachránilo tím, že 

mnozí pacienti požadovali po lékařích předpisy na léky na mnohem 

delší dobu na konci roku. 

Nejvíce roztrpčení bylo nad tím, že šedesátikorunový poplatek 

mají platit i děti v inkubátoru. Toto opatření s placením navíc u lékařů 

nejvíce dopadne na seniory, kteří bývají více nemocní, už jen důchod 

a u nás je jich dost, jejichž penze nedosahovala ani průměru. 
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Firmy 

 

Největší firmou u nás zůstává firma WANZL. Chystá se 

rozšíření výroby o galvanovnu. Během tohoto roku absolvovala 

galvanovna zkušební provoz pro trvalý provoz a byla schválena. Tím 

by podnik měl v příštím roce 278 zaměstnanců. 

Tomuto podniku nemůže u nás konkurovat žádný jiný, ale je tu 

ještě v provozu APETIT, který i když změnil majitele, pokračoval v 

potravinářské výrobě dále. Zde se pracuje za přísných hygienických 

podmínek. 

Stále vyrábí vrata do garáži firma FAMO, kde bylo jen málo 

zaměstnanců ve srovnání s APETITem, ale i těch 5pracovníků ubíralo 

ze seznamu nezaměstnaných a bylo to jedno, zda u nás nebo v 

sousední obci. Majitel si vybral ty dělníky, kteří uměli pracovat, a 

nelze se divit, že se rozloučil s lidmi se špatnou pracovní morálkou. 

Zemědělské družstvo obhospodařovalo v tomto roce 857,55 ha 

zemědělské půdy s 34 pracovníky. Na ploše 233,31 ha byla zaseta 

pšenice, ječmen měl výměru 182,9 ha a řepka 125,63 ha. Ještě 

cukrovka překročila výměru 100 ha. Na nejmenší výměře družstvo 

pěstovalo chmel. V živočišné výrobě opatrovali celkem 476 ks skotu, 

z toho bylo 200 dojnic. Na užitkovost skotu má největší vliv objemné 

krmivo, proto pro zkvalitnění vojtěškové senáže po všech pokusech 

koupili nový řezací vůz za tažený žací stroj o záběru 5 m. 

Ceny byly letos pro družstvo velmi dobré, pšenice za hektar  

6 000 Kč, ječmen 7 000 Kč, řepka 10 000 Kč/ha. Úspěšnost tohoto 

roku se projevila v nákupech strojů za některé již zastaralé, 

opotřebované za stroje vyhovující dnešním požadavkům. Mimo již 

zmíněný stroj na vojtěškovou senáž to byl např. mulčovač, strhovač 

chmele, samochodný postřikovač, ... Po deseti letech, kdy byly ceny 

velmi špatné, se dočkali zemědělci dobrého ohodnocení svých 

výrobků. Snad se dá napsat, že začátkem letošních žni nastaly lepší 
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časy. Dřívější trend naší politiky, podle které musíme zemědělskou 

produkci obětovat a budeme podporovat kvalitní život na venkově. 

Tím se myslelo, že na venkov budou lidé z měst jezdit se rekreovat a 

místní lidé budou sekat trávu, vysazovat remízky a lesy a provozovat 

stará řemesla – tedy okrašlovat krajinu, aby nezarostla lopuchami a 

kopřivami. Byl to omyl, nejlepší potraviny si umíme vyrobit sami a 

hlavně, nejlepší péčí o krajinu, na které nám záleží, je rozumné 

hospodaření zemědělců. K čemu by nám byla planá krása krajiny? V 

naší zemi, v naší obci „kulturní“ znamená přirozeně vzdělávaná půda, 

užitečná, nikoliv proměněná ve skanzen. Je tedy škoda, že družstvu 

každým rokem ubývá půdy. 

Družstvo je družstvem vlastníků a za 1 ha dostávají majitelé 

2000 Kč. Ovšem platy pracovníků nebyly ani letos záviděníhodné, v 

průměru dosáhly na minimum, což bylo asi 12 000 Kč čistý příjem. 

Na závěr dobré konstatování – družstvo už nebylo jako dřívější 

léta těžce zatíženo dluhy. Také proto mohli už začít modernizovat 

svůj strojní park. 

V obci jsou i drobí podnikatelé, ale snaha v červnovém 

Zpravodaji, aby se přihlásili, aby byl přehled, jaké tu máme 

řemeslníky, se nesetkala s úspěchem. Podle různých tabulek na 

domech, lze se u nás ostřihat, kompletní hygiena nohou i rukou tu 

také je, jsou tu stolaři, opravna aut, kancelář českých lesů, oprava 

antén, klempíři, oprava bot, i sběr šatstva jednou týdně pro čistírnu. 

Budova, ve které je na dvoře firma KERAMO s jedním 

zaměstnancem – majitelem – se už několik let opravuje a 

modernizuje. 

V obci zůstaly 3 hospody, vedle Večerky na křižovatce, pak v 

Kulturním domě a na hřišti. Na hřišti podávají jen minutky, obědy 

vaří v KD, pravidelné menu stálo kolem 45 až 55 Kč. Tyto obědy 

odebíraly i někteří důchodci, protože cena menu nebyla moc odlišná 

od jídla ve školní jídelně – 47 Kč plus 5 Kč donáška – byla restaurace 

blíž, důchodci tam snadněji došli – je v centru obce, jídelna na konci 
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– a hlavně, ve školní jídelně mimo dětí a zaměstnanců nesmí nikdo 

jiný stolovat. 

V počtu obchodů nedošlo k žádné změně, stále nejlépe a 

největším výběrem se nakupovalo U Mlčochů, kde přece jen ke 

změně došlo, obchod přešel na dceru paní Mlčochové, která šla do 

důchodu. Ale jen oficiálně, stále tu byla činná, jen už ne od nevidím 

do nevidím. Mimo obchod ještě na Malém Válkově tu prodávaly stále 

3 Večerky, z nichž ta v blízkosti hřbitova byla spíše na venkovní 

posezení známých. Večerka vedle Kerama obstarává pečivo (podle 

mých informací) brzy ráno. 

Na křižovatce jsou 2 Večerky, obchod U Mlčochů a autobusová 

zastávka. Při podstatně zvýšeném provozu na silnici, a to nejen 

osobní auta, ale i obrovské přepravní vozy, čím dále bylo problém 

přejít na druhou stranu. 

Protože do obchodů a na autobus chodila většina občanů, 

ztížený přechod pociťovali všichni. Ale trápí nejen hustý provoz, ale 

i nedodržování rychlosti. Přibývá majitelů aut, přibývá aut na silnici. 

Co s tím? Na Topolanské ulici se pro nákladní auta objevilo omezení 

rychlosti a uvažuje se i o retardérech – zpomalovačích rychlostí aut. 

Pomohlo by velké zlevnění veřejné dopravy, ale je to spíše naopak. 

 

Organizace 

 

Myslivecké sdružení je spojení několika obcí a začíná plni svůj 

dlouhodobý úkol vrátit podmínky pro zvěř, aby nám z okolí nemizela, 

ale vracela se zpět. Loni bylo vysazeno na polních cestách 200 stromů 

– aleje mezi Lutínem a námi. Na tyto akce dostalo sdružení  

100 000 Kč, většinou od státu a přispěla také firma Wanzl. 

I letos pokračovali myslivci ve výstavbě dřevin za podpory 

Obecního úřadu. Odbornou firmou bylo tak vysázeno 95 stromů a 

855 keřů chráněných oplocením v délce 395 m. Z celkové investice 
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154 408 Kč byla 85 % dotace, zbytek sdružení a Obecní úřad. Jako 

minulý rok i letos se našli občané, kteří se snažili z této výsadby získat 

něco pro sebe. A byly to balíky slámy, určené k mulčování, kúry a 

desky na oplocení, zmizela i nějaká výsadba. Bohužel, tato zkušenost 

nebyla ojedinělá. 

Pro zlepšení podmínek pro zvěř byly vybudovány napáječky, 

aby zvířata v letních měsících netrpěla nedostatkem vody. Ani 

přikrmovacích zařízení nebylo dost, proto se začaly budovat další. 

Vlivem intenzivního zemědělství naše příroda v okolí mnoho 

možnosti obživy v zimě nenabízela. Po celé honitbě tedy byly 

vybudovány zásypy pro bažanty a koroptve (už je jich přece jen více 

než v minulých letech), dále pro srnčí a zajíce jesle a krmelce. A 

nekrmí se jen v zimě, ale už koncem léta, aby se zvěř měla čím na 

zimu zasytit a hlavně se naučila, kde lze najít potravu. V letošní 

poměrně teplé zimě tyto zásypy zvěř málo využívala. 

Letošní norování v areálu umělé nory bylo poznamenáno 

deštivým počasím, ale příznivce myslivosti a myslivce déšť 

neodradil. Soutěžilo zde 23 psů, kteří všichni zkoušku splnili a při 

slavnostním nástupu bylo předáno ocenění a osvědčení o způsobilosti 

norníka. 

K zachování mysliveckých tradic patřil i myslivecký ples, který 

i letos zahájil plesovou sezónu u nás. Na tento ples se sjížděli 

myslivci a jejich přátelé z celého okolí. Pro zdar plesu přispěla i velmi 

bohatá tombola. 

Sbor dobrovolných hasičů – zastupitelstvo obce na svém 

zasedání dne 2. února 2007 jmenovalo nového velitele Jednotky 

Sboru dobrovolných hasičů (JSDM) naší obce a další členy omlazené, 

nově se rodící zásahové jednotky. Velitelem byl jmenován Lukáš 

Procházka a valná hromada SDM Hněvotín už dne 26. ledna schválila 

změnu ve funkci starosty. Pan Vlastimila Stejskala v této funkci po 

zvolení nahradil pan Alois Špičák. Po kritice v loňském roce (kronika 

2006) od této změny nedošlo k aktivnějšímu přístupu v plnění 
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zákonných povinnosti stanovených na úseku požární ochrany. První 

aktivitou byl úklid a vymalování požární zbrojnice, dále instalace 

potřebných skříněk, oprava vody i nákup zásahových ochranných 

oděvů a obuvi pro JSDM. V loňském roce naši hasiči zasahovali 4krát 

– požár střechy Kulturního domu, požár stohu (byl zapálen dětmi naší 

školy, kdy chtěli odpálit koupenou petardu, když začalo hořet, ze 

strachu utekli), v březnu při záplavách v Olomouci a při požáru 

odchovny prasat v Nedvězí. 

V Náměšti na Hané a v Třebčíně se naši hasiči po dlouhé době 

zúčastnili soutěži v požárním útoku. Tentokrát byli z 20 týmů 16., ale 

věří, že příště už to bude lepší. 

Ve Zpravodaji začalo pravidelně vycházet upozorňování na 

příčiny požárů a hlavně, jak jim předcházet. Na jaře i na podzim pro 

zahrádkáře upozornění při shrabování a pálení listí. Zákon pálení 

výslovně nezakazuje, ale při větším množství spalování nutno ohlásit 

našemu hasičskému sboru. Co je to větší? V letním Zpravodaji hasiči 

doporučovali zvýšený dohled nad dětmi o prázdninách, při výletech 

do přírody a opékání. Mezi základní bezpečnostní pravidla patří i 

chování za bouřky v přírodě. Přesto, že mnohá pravidla známe, bylo 

dobře si je zopakovat. Hasiči nezapomněli ani na to, co dělat před 

odjezdem na dovolenou, jak zajistit dům, aby se tam nic nestalo. 

Upozornění na opatrnost při koupání a sjíždění raftů pokyny 

uzavíralo. 

Takže v tomto roce jsme o hasičích věděli nejen při 

každoročním kácení máje. Letos bylo se slavnostním průvodem v 

nových úborech. Hasiči se pochlubili nejen uniformami, ale i 

zásahovými obleky. Ozdobou v průvodu byli nejen oni, ale hlavně 

naše mažoretky. Průvod od svatého Floriánka prošel části obce až do 

prostorů JSDH. V průvodu šli i budoucí hasiči, naše děti, které 

pravidelně jednou týdně se učí základům ochrany. V programu byly 

nejen mažoretky, ale i Country skupina z Olomouce, mladí hasiči z 

Velkého Újezdu, a hlavně hudba k tanci i poslechu, nejdříve pana 

Pavlička a k večeru pana Zapletala, oba z Hněvotína. Nedlouho poté, 
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před prázdninami, 29. června pořádali hasiči pro děti a dospělé 

zábavné odpoledne k ukončení školního roku. Děti soutěžili na 6-ti 

stanovištích ve střelbě, přetahování lanem, běh s míčkem po oblečení 

hasičské blůzy a přilby, ve zpívání, malování a házení kroužkem na 

cíl. Rodiče se zatím mohli bavit, o děti bylo postaráno a o ně také 

bohatým občerstvením, nechyběly tradiční grilované ryby a co bylo 

důležité, vyšlo krásné počasí. 

Blížily se nejslavnější svátky roku, Vánoce, a ve Zpravodaji 

vyšlo od hasičského sboru varování v tomto období nejčastěji hoří 

odpady v popelnicích a při zvýšené přípravě dobrot vznícení potravin 

při vaření. V této sváteční době nebylo snad domu, kde by nehořela 

svíčka a ne jedna. To je nebezpečný otevřený oheň, a proto musí být 

stále pod dohledem, nejen svíčky na adventním věnci. Stejně 

nebezpečné jsou i prskavky a na Silvestra petardy. 

Patronem hasičů je svatý Floriánek již od středověku byl 

ochráncem před nebezpečím, hlavně ohněm. Také chrání před 

bouřkou, velkou vodou i suchem. Socha sv. Floriána představuje 

římského vojáka s přilbou, mečem a korouhvi, jak vylévá vodu na 

hořící kostel či dům. Dříve měla mnohá stavení na venkově sošku 

Floriánka na svém domku, aby ho chránil hlavně před ohněm. 

Český červený kříž – v březnu na členské schůzi byl doplněn 

výbor, který poděkoval paní Janě Mrkusové za vedení mažoretek, a 

dívkám, které před 5lety v mažoretkách začínaly. ČČK podporoval 

mažoretky finančně, jinak by neměly tak pěkné oblečení. Letošní 

zájezd byl na jižní Moravu na jízdu králů. Další akce jako jiná léta, 

jen se měnil termín. Navíc jel malý autobus na ochotnické divadelní 

představení do Těšetic. Protože byli všichni účastníci velice 

spokojeni, pojede se na další představení, které ochotníci budou hrát. 

Český svaz žen – i jejich akce byly podobné jako každý rok, 

byla škoda, že pro nepřízeň počasí musely být odvolány závody na 

kolečkových bruslích. Oba Babince, jarní i podzimní, se už staly 

tradicí. Podzimní závody děti už proběhly bez problémů, byly pod 
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názvem „Rozloučení s prázdninami“ a díky panu Hariňovi, který 

dětem opekl špekáčky, nedošlo k žádnému problému. Účast dětí byla 

velká, akce se konala na hřišti, kde bylo i hodně rodičů. Novou akci 

ve spolupráci se Základní školou bylo pod vedením paní Mádlové 

„Zábavné malování“. Děti namalovaly na vyztužený novinový papír 

postavy v životní velikosti. Podařily se jim a zdobily vstup do školní 

budovy u kostela. 

FC Hněvotín má dlouholetou tradici, založen byl v roce 1951 a 

za podpory Obecního úřadu a sponzorů se stále hřiště a okolí 

vylepšuje. V minulých letech byly postaveny nové šatny, opravena 

restaurace, jsou tu tenisové kurty, hřiště na volejbal i nohejbal. Mimo 

to bylo vybudováno i dětské hřiště, které už volá po úpravách. 

Posezení venku láká pro odpočinek. 

Začátkem dubna začaly boje v nižších fotbalových soutěžích. 

Naše mužstva – muži, dorost, starší žáci začali na vlastním hřišti o 

velikonočním víkendu. Po skončení jarní sezóny, kdy se naši hráči 

zlepšili, (po celou dobu byla soutěž poznamenána nedostatkem 

hráčů) dopadlo jejich umístění: 

starší žáci – II. třída na 6. místě 

dorost – I.A třída, skupina B na 11. místě 

muži – I.A třída, skupina B na 3. místě 

V listopadu byla ukončena podzimní část zápasů v kopané 

organizovaných okresním fotbalovým svazem. Nepřálo počasí, terén 

na hřištích byl často nevyhovující. Mužstvo mužů po celý podzim 

podávalo nevyrovnané výkony a mělo klesající tendenci, způsobenou 

hlavně řadou zranění. Zklamáním bylo umístění starších žáků. Tento 

pokles byl způsoben odchodem několika hráči. Mladší žáci, kteří 

letos soutěžili poprvé, sbírali zkušenosti. 

Umístění: 

mladší žáci – II. třída – 12. místo (poslední) 



27 

 

 

starší žáci – II. třída – 13. místo (klesli z 6. místa na jaře) 

dorost – III. třida – 4. místo (postoupili z 11 místa na jaře) 

muži – I.A třída skupina B – 5. místo (pokles z 3. místa) 

Náš fotbal má své fanoušky, kteří chodili nejen na zápasy u nás, 

ale doprovázeli fotbalisty i na cizí hřiště. Jak výkony fotbalistů, tak 

počet návštěvníků byl kolísavý. 

Malá kopaná – už v roce 2003 bylo založeno družstvo malé kopané 

pod záštitou FC Hněvotín a hned na podzim vstoupilo do okresního 

soutěže do 4. ligy. Od loňského roku působí pod názvem FC Periol. 

Jejich umístění od počátku: 

  rok 2003/4 – 4. liga 1. místo, postup do 3. ligy 

2004/5 – 3. liga – opět 1. místo a postup do 2. ligy 

2005/6 – 2. liga – 3. místo 

2006/7 – 2. liga – 7. místo a soutěž pokračuje 

K původním 3 hráčům přišli další a nyní je družstvo stabilizované a 

má 12 hráčů. Trénovali dvakrát týdně a občas hráčům vypomáhali 

bývalí hráči velké kopané. Turnaje měly velmi dobrou úroveň, 

hrávali tam i bývalí hráči z první ligy. Naši hráči, starší 35 let se 

zúčastnili halového turnaje veteránů v Lošticích a vybojovali druhé 

místo. V loňském roce se narodila nová tradice – uspořádání 

dopoledního fotbalového turnaje pro všechny, kteří se kolem kopané 

u nás pohybovali. 

Trenéři naší mládeže zaslouží poděkování nejen od výboru, ale 

i od rodičů dětí, které vlastně tímto způsobem odváděli od „kletby" 

současnosti – počítačů. 
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Kaleidoskop 

 

- Pravidelné mše v našem kostele byly vždy v neděli v 8 hodin. 

Náš pan farář po mši rychle odjíždí na další celebrování do 

jiného kostela. O jeho zásluhách při opravách našeho kostela 

je v minulých kronikách. Opravy pokračovaly i letos, a to se 

začala opravovat velká zeď kolem kostela. Protože už nemá 

povoleno vybírat příspěvky na opravu po obci, peníze se 

dávaly dohromady, sponzorů nebylo mnoho a na dotace vždy 

jejich žádost nedosáhla. 

 

- V Zpravodaji informace o mimořádných akcích, například 

lednový koncert a také o církevních svátcích. Počet věřících, 

kteří chodili pravidelně do kostela, se k lítosti pana faráře nijak 

nezvětšoval. 

 

- Náš kostel byl posvěcen olomouckým arcibiskupem  

ThDr. Leopoldem Prečanem 26. června 1930 a každoročně byl 

ten den připomínán. Letos tato připomínka byla následující 

neděli po datu a vyšla na 1. července.  

 

- Ti, kteří se nezúčastnili slavnosti „Národní pouť“ ve dnech  

4. a 5. července – dny našich věrozvěstů sv. Cyrila a Metoděje 

– na Velehradě, měl možnost jít na slavnostní mši v našem 

kostele v 18. hodin. 

 

- V srpnu proběhlo setkání rodin s dětmi na farní zahradě. Pro 

děti byly připravené soutěže, pro rodiče beseda o radostech a 

starostech dnešních rodičů. 

 

- Z pohledu kronikáře nejlépe se v naši obci měly děti, každá 

organizace pro ně pořádá akce se soutěžemi, hrami, 
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závoděním a samozřejmě s odměnami. Prakticky každý měsíc 

proběhla akce pro děti. 

 

- Ve Zpravodaji z března důležitě upozornění pro majitele 

studní, nutno nové povolení vodoprávního úřadu. Výjimku 

tvořili majitelé studní, kteří je vybudovali buď před rokem 

1955, nebo po 1. lednu 2002. Povolení není třeba, pokud se k 

odběru povrchové vody nevyužívá technické zařízení (např. 

čerpadlo). Řízení o vydání povolení je bezplatné. 

 

- Problém se psy narůstá – jejich exkrementy znečišťují travnaté 

plochy, cesty, dokonce i chodníky. Nejhorší situace byla na 

průchodu ulic Spojovací a Pod skalou. Naučme se po svých 

miláčcích uklízet. Snad pomůže představa, že takový hrůzný 

nepořádek máte doma a hned se bude snadněji chodit s 

mikrotenovými sáčky a po svých psech i venku uklízet. 

 

- Koncem tohoto roku skončila výměna řidičských průkazů, a 

protože aut u nás přibývá, přibývá řidičů. 

 

- Pod patronací zastupitelstva byl pořádán základní kurz pro 

práci s počítačem a internetem. Je škoda, že na podzim kurz 

absolvovalo poměrně málo účastníků. 

 

- Klesá zájem občanů o trávu na krmení nebo sušení sena, a tak 

dříve občany udržované pozemky musí sekat zaměstnanci 

obce. Není to pro obec levná záležitost, a proto ve Zpravodaji 

pan starosta poděkoval těm, kteří si sami uklízeli před svým 

domem, a hlavně to nepovažovali za něco mimořádného. 

 

- Dlouhodobý nedostatek srážek v jarních měsících se podepsal 

i u nás – vody bylo méně. Problém zásobování pitnou vodou 

zastupitelstvo řešilo v letošním roce a s ohledem na občany – 

nezdražovat vodné. V celé republice se cena pohybovala od 
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30 do 40 Kč/m³. Provozování obecního vodovodu prováděli 

zaměstnanci obce a zatím to tak zůstalo, naše vodné je 16 

Kč/m3. Větší cena byla u stočného, takže občan za 1 m³ 

zaplatil 36 Kč. 

 

- Mateřský klub Beruška v květnu navázal kontakt s mateřským 

centrem Provázek v Olomouci a společně se zúčastnili oslav 

Dne dětí. Konec června byl pro děti nejen z Berušky, ale i 

školky sváteční, byl pro ně v zahrádce školky připraven 

skákací hrad. O prázdninách byl klub uzavřen. V prosinci 

tohoto toku oslavil klub již rok existence, a že byl úspěšný, 

svědčí i sponzorované měsíční plavání v Centru zdraví v 

Bohuňovicích. Změnou byla „oficializace“ klubu, který se od 

listopadu změnil na občanské sdružení. Tak bylo umožněno 

uzavírat sponzorské smlouvy nebo žádat granty a dotace pro 

zajímavé programy dětem a tím i jejich maminkám. 

 

- Sběr škodlivého a objemného odpadu se konal dvakrát ročně, 

na jaře a na podzim. Sběr a likvidace šla na účet obce a pro 

občany je tedy zdarma. Proto byly stále nepochopitelné „černé 

skládky“ v okolí obce. Zastupitelé řeší otázku těchto skládek i 

s okolními obcemi. 

 

- O omezení používání umělých hnojiv slyšíme stále. Proto bylo 

upozornění ve Zpravodaji v březnu na správném místě. Byly 

to rady, jak se vyhnout umělým hnojivům. I pokojové květiny 

lze přihnojovat přírodními prostředky, kterých je v každé 

domácnosti dost. Usazenina kávy nakypřuje půdu a váže vodu 

jako rašelina. Slupky z cibule po vylouhování udržují rostliny 

zdravé a zabraňují napadení škůdci. Stejně působí i zbytky 

vylouhovaného čaje. Tím rostliny nejen vyživujeme, ale také 

chráníme před napadením plísněmi. 
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- Opět koncem března zahájeno cvičení žen – aerobik vždy ve 

středu v 19 hodin v tělocvičně školy. Cvičí se pravidelně s 

přestávkou o prázdninách, ale zájem žen nebyl velký. 

 

- Hněvotínský bazárek uspořádal Obecní úřad ve spolupráci s 

mateřským klubem Beruška. Byla to burza dětského ošacení, 

hraček a vůbec všeho, co děti užívají. Z výtěžku bylo 

zaplaceno kulturní vystoupení pro dětské pacienty ve Fakultní 

nemocnici v Olomouci. Výtěžek předčil očekávání a dík patří 

maminkám, které se vzdaly zisku za prodané zboží a těm, kteří 

do kasičky „Dobrovolný příspěvek“ vhodili mnohdy nemalou 

částku. I Český svaz žen přispěl. Částka byla větší, a proto 

zbytek po zaplacení kulturního vystoupení byla věnována 

školní družině jako poděkování za užívání jejich prostor. V 

zimě se bazárek zopakoval se zimní nabídkou. 

 

- Před 80 lety byla v listopadu 1925 objevena jeskyně s 

krápníky a po zdokumentování byla z důvodu bezpečnosti 

zasypána. 

 

- V kapitole Počasí je zmínka o přívalových srážkách v srpnu. 

Tato povodeň ukázala, že v naší obci jsou stále ještě lidé, 

ochotní pomoci. Pěkně se o této události zmínil pan starosta a 

nejvíce ho potěšilo a povzbudilo, když přišli na pomoc 

spoluobčané, kteří s úplnou samozřejmostí zachraňovali 

zatopené věci, uklízeli bahno, čerpali vodu, ... naši hasiči. Bez 

jakýchkoliv podmínek na odměnu, bez očekávání vděku, 

prostě jen proto, že to považovali za normální. A tato 

zkušenost je k nezaplacení, to těší. 

 

- V měsíci červenci a srpnu se hromadily u kontejnerů na plast 

ty, které se do nich nevešly. Přes urgence se podařilo uvést 

situaci do normálu až v září. Jsme totiž jedinou vesnicí v okolí, 

která používá zastaralé kontejnery na sběr plastů a Technické 
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služby mají pro tento typ zvonů jen jeden starý automobil s 

lisem a ten je značně poruchový. Když se okolní vesnice 

zbavovaly těch starých, naše dřívější zastupitelstvo je 

nevýhodně levně zakoupilo od obce Lutín. Dnes, kdy do naší 

obce musí Technické služby jezdit sólo, byly problémy. V 

příštím roce asi dojde ke změně a za asi  

250 000 Kč zmodernizujeme „zvony“ pro plastový odpad. Jak 

říká staré přísloví „Za chyby se platí“. 

 

- Drobky z minulosti obce: 

➢ Ještě v roce 1939 neměli všichni obyvatelé zaveden elektrický 

proud. 

➢ Do roku 1938 podle pamětníků se nebralo v úvahu, kdo byl 

Čech a kdo Němec, v obou případech se mluvilo nářečím. 

➢ Na místě dnešní hospody Sokola byla postavena za války 

Němci dřevěná budova pro Hitlerjugend. Měli pracovní 

povinnosti – arbeitdienst – a u nás provedli odvodnění polností 

Hněvotína, kde vždy v zimě stála voda. 

➢ V roce 1946 v této budově byl sběrný tábor pro Němce před 

odsunem. 

➢ Jednotné zemědělské družstvo založili malí chalupníci a 

bezzemci, jako i v jiných obcích. Velcí sedláci se připojovali 

postupně a mnohdy nuceně. Prvním předsedou byl pan Krček. 

 

Závěr 

 

Před lety, v době totality se potají mnohdy i v hospodách 

nadávalo. Nikoho nenapadlo, že skoro 20 let po sametové revoluci 

bude nespokojenost pokračovat, zapomene se na špatné a s nostalgií 

budou lidé vzpomínat (a ne málo) na dřívější dobu. I bývalý prezident 

Václav Havel si v Lidových novinách posteskl: „Někdy se mě 

zmocňuje pocit, zda jsme to všechno nedělali zbytečně“. 
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Demokracie byla pro mnohé občany zklamáním hlavně proto, 

že nepomůže víceprocentní NE na nějaký návrh, ten stejně projde. A 

už vůbec hodně lidí asi nechce uvědomovat, že demokracie není 

absolutní svoboda pro každého, že nemohou dělat cokoliv bez ohledu 

na ostatní. 

Jen namátkou, co je lepší než dříve a už se bere jako 

samozřejmost – díky lepší zdravotní péči se náš věk prodloužil o  

5 let, a to nejrychlejším tempem v Evropské unii. 

- omezením socialistického zemědělství se zlepšila příroda, 

zamořeným řekám se vrátila čistá voda a s ní losos, pstruzi i 

raci. 

- aut přibylo až neskutečně, pomalu není kde parkovat a 

problémy s parkováním jsou i u nás. 
 

Tak by se dalo pokračovat, ale je to zbytečné, kdo chce pořád 

být nespokojený, toho stejně nic nepřesvědčí. 

Jako příklad různých názorů: na loukách po zmizení 

socialistického hospodaření létají opět bělásci. Odpovědí byla kritika, 

že bělásci jsou škodliví, lepší by byla babočka kopřivová a místo 

zemědělských družstev máme ohavné velkosklady. 

- Spousty dětí studují v cizině a odpověď – a kdo bude dělat 

rukama? 

- Naše vylepšené zdraví prodloužený věk trumfoval pesimista 

prodlouženým odchodem do důchodu 

- Tupý byrokratický režim za komunismu je pryč a odpověď 

byla více než pádná – dnešní přebujelá byrokracie. 

Tak se nám ty životní hodnoty a kritéria nějak pomotaly a 

posunuly tam, kde jsme to nečekali. Dnešní mladí lidé, kteří už 

nemají povinnou vojenskou službu, ztratili vztah ke své vlasti, a to 

nejen z tohoto důvodu, ale proto, že mají jiné ideály. U nás za kvalitní 

společnost, ve které chtějí žít, považují hodnoty, které jsou 

krátkodobé a je možnost si co nejvíce koupit. Kam se ztratily 
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hodnoty, které tvoří společnost – šetrnost, solidarita, vědomí 

spoluodpovědnosti při výchově dětí... Z hlediska vlastenectví stačilo 

projít obci při státním svátku – žádné vlajky ani prapory mimo na 

Obecním úřadě, nic, co by připomínalo například konec války. Na 

oslavě pořádané Obecní úřadem se objeví pár lidí, letos 7. Jiná léta i 

méně. 

Dnešní mladí muži ztratili galantnost, a to se projevuje i v našich 

podmínkách, dnes není ostudou mluvit vulgárně, a to bohužel i 

děvčata. Je to nejdůležitější? Objevil se nový termín – časová 

chudoba. Díky technologickému pokroku bychom měli mít mnohem 

více času, ale opak je pravdou. I u nás, čím jsme bohatší, tím méně 

máme času. Říkává se, že čas jsou peníze, ale rovnítko mezi ně dát 

nemůžeme, protože čas si za peníze zpět nekoupíme. Tím se 

okrádáme o třeba rodinné zážitky a ty se už nevrátí. 

Naše společnost je založena na spotřebě. Jen srovnejme, co jsme 

potřebovali dříve a o co se za posledních 10 let zvýšily naše nároky. 

Je moudré se této náročnosti poddávat a žít na dluh? Tato chudoba se 

podepisuje i na rozhodování, kdy mít děti. Protože antikoncepce je 

velký výběr, vyhrává kariéra a děti až později. V mnoha případech se 

takové rozhodování může vymstít a nejvíce právě budoucím rodičům 

a také státu. I když se vysoko letos zvedla celkově porodnost – i u nás 

se narodilo více dětí stále je to málo a týká se to celé západní Evropy, 

nejen nás. 

Tento celkový pohled na život v našem státě i obci neovlivnil u 

nás výstavbu. Pokračovala na více lokalitách v obci, a i některé starší 

domy omládly novou barevnou fasádou. Výměna oken za plastové se 

stala více méně módou, nelze jim upřít mnohem snazší údržbu. 

Zlepšily se mnohé předzahrádky a zásluhou Obecního úřadu se 

zvětšovaly zelené plochy v obci. Tato zvelebení budou pokračovat i 

další roky a je přáním nás všech obci v tom pomáhat. 
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Přílohy 

Strategický plán rozvoje Hněvotína pro léta 2007–2014  

Zpráva o hospodaření obce Hněvotín za rok 2007 

Výpisy z novin 

Kostel – žádost o udělení státní podpory na opravu 

Nález jeskyně u Hněvotína z roku 1925 – žádost o výzkum 

Nález jeskyně u Hněvotína z roku 1925 – odpověď 

Plakáty různých akcí 

 

Pozn. Přílohy uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín. 
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